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In dit  verslag blikken  we terug  op de 
online  NFF Conferentie  op 29 
september  2020 en de drie  besloten  
rondetafelsessies  die een dag later  
online  plaatsvonden.  De vraag 
waarmee het  gedicht  van Justin  
Samgar begint  echoot het  thema  van 
de NFF Conferentie  2020 - ×Life As We 
Know ItØ - die net  als vorig  jaar  geopend 
werd door presentator  Aldith  Hunkar. 
Wat betekent  de huidige  tijd  voor de 
manieren  waarop we verhalen  maken,  
vertellen  en ervaren? In een reeks 
inspirerende  sessies gingen  we met  
filmmakers,  schrijvers,  creative  
technologists,  distributeurs,  
bioscoopexploitanten  en nog veel meer 
experts  uit  binnen - en buitenland  op 
zoek naar  antwoorden.  In lijn  met  deze 
inhoudelijke  insteek  zag het  NFF er dit  
jaar  radicaal  anders  uit.  De wereldwijde  
pandemie  beperkte  de mogelijkheden  
om een programmering  met  fysieke  
ontmoetingen  te organiseren.  Het 
programma  voor professionals  speelde 
zich daarom  geheel af op het  nieuwe 
online  platform  van het  NFF. Wat 
behouden bleef van het  ×oude normaalØ 
waren de vele inspirerende  en 
prikkelende  gesprekken  en case 

studies.  Deze NFF Conferentie  bestond  
uit  maar  liefst  zestien  publieke  sessies 
en drie  besloten  rondetafelgesprekken  
met  in  totaal  meer dan vijftig  spreker s. 
Een breed scala van onderwerpen  
passeerde de revue, zoals 
meerstemmigheid  in  de AV-sector, 
kunstmatige  intelligentie,  
duurzaamheid,  deep fakes, 
worldbuilding,  halflege  bioscopen  en 
nieuwe vormen  van distributie.  De NFF  
Conferentie  2020 was te volgen via drie  
parallelle  tracks  met  ieder een eigen 
inhoudelijke  focus: Future  of Story, 
Architects  of Story en Policy of Story. 
Switchen  tussen  sessies was een 
kwestie  van een paar muisklikken.  Alle 
sessies waren bovendien  online  terug  
te kijken  voor de duur  van het  festival.  
Tijdens  de programmaØs konden  
bezoekers via de chat  vragen stellen  
aan de panelleden  en met  elkaar  in  
gesprek gaan.  
 
Een selectie  inspirerende  denkers, 
visionairs,  makers  en schrijvers  gaven 
in  wisselende  vorm  uitdrukking  aan 
het  thema  Life As We Know It. In een 
digitale  lobby kreeg de bezoeker 
toegang tot  speciaal  voor deze editie  
vormgegeven materiaal  in  de vorm  van 
video-essays, beeldcolumns,  foto's  en 
interviews.   
 
Vakmensen in  binnen - en buitenland  
bezochten  de conferentie  online,  op 
hun eigen scherm. We kunnen  alleen 
maar  gissen  naar  de vele manieren  
waarop men de inhoud  dit  jaar  tot  zich  
nam: in  het  thuiskantoor  aan de 
keukentafel,  lekker  languit  op bed, in  
de trein,  wandelend  met  oordopjes,  of 
op een bankje  in  het  park. Een virtuele  
samenkomst  van mensen  die één ding  
gemeen hebben: ze brachten  en kregen 
kennis,  inspiratie,  nieuwe inzichten  en 
connectie,  dwars  door tijdzones  en 
landsgrenzen  heen. 



 

 

Onze dank  en waardering  gaat  uit  naar  
de fondsen  en partners  voor hun  
bijdrage  aan een unieke conferentie -
editie:  Stimuleringsfonds  Creatieve 
Industrie,  Nederlands  Filmfonds,  
DocSociety, NVBF, FDN, NAPA, aanjager  
KLEUR, Film  Forward, Netwerk 
Filmeducatie,  Kunsten  Ø92, Nederlands  
Instituut  voor Beeld en Geluid, 
Universiteit  Utrecht,  Pauwhoffond s, 
BankGiro Loterij,  NPO, Grolsch, Talent 
&  Pro, Jean Mineur  Mediavision,  
Centrum  Management  Utrecht,  
Ondernemersclub  NFF, de Volkskrant,  
Videoland Academy, Pathé Thuis, XITE, 

VICE, BNNVARA, Kinepolis,  VUE, NFO, 
Louis Hartloper  Complex, 
Stadsschouwburg  Utrecht, de 
Bibliotheek  Utrecht,  CJP, RTV Utrecht,  
HKU, Eye, Filmmore,  Ampco Flashlight,  
Indyvideo, Ministerie  van Onderwijs, 
Cultuur  en Wetenschap, Gemeente 
Utrecht,  Provincie  Utrecht,  FONDS21,  
VBSfonds, Diorapthe,  Prins Bernhard  
Cultuurfonds,  Stichting  Abraham  
Tuschinski  Fonds, KFHein Fonds, CFAP, 
Sekam Video, VEVAM Fonds, Zabawas, 
Fentener van Vlissingen  Fonds, CoBo, 
Elise Mathilde  Fonds en Van Baaren 
Stichting.

 

  Gaan we terug naar hoe het was   Soms worden stemmen pas gehoord 

Of is er al iets van ons afgepakt   als eerst de stilte wordt overleefd 

dat niet meer terug te draaien valt   Soms worden stemmen pas gehoord 

Een verloren onschuld, onbevangenheid  als eerst de stilte wordt overleefd 

Hoe gaan we zo direct verder    Altijd zijn we verbonden met elkaar 

Keren we terug in ongelijkheid, verdeeldheid  in liefde, leven, dood en woord 

terwijl we lijden als een ongelukkige eenheid  Altijd zijn er nieuwe vragen 

Een leven geleid door de leegheid   die op een dag worden beantwoord 

      Altijd is er een eind 

Welke kleur heeft jouw realiteit   maar de tijd  gaat ook altijd  door 

Wat is er duidelijker dan ooit in deze tijd  

Zie jij  door wat of wie jij  in leven blijft    Kom in beweging 

wat je drijft  en waar het om draait voor jou  Want het leven 

      Duurt maar even 

 

Tekst en performance  door Justin  Samgar, voorgedragen tijdens  de opening  van de NFF 

Conferentie  2020. 

 



 

 

 

 

 

Liam Young is  oorspronkelijk  opgeleid  
tot  architect,  maar  houdt  zich  
tegenwoordig  bezig met  het  bouwen 
van ×productive dystopiasØ. Door middel  
van het  ontwikkelen  van digitale,  
dystopische  werelden onderzoekt  hij  
de invloed  van nieuwe technologieën  
op onze architectuur  en cultuur.  
Volgens Liam  Young kunnen  de 
werelden die hij  produceert  als 
waarschuwing  dienen  en tegenwicht  
bieden tegen de narratieven  die ons 
worden voorgeschoteld  door Big Tech 
en de media. ñWe hopen dat  met  het  
begrijpen  van deze technologieën,  en 
door de diverse toekomsten  te 
visualiseren  die erdoor in  gang worden 
gezet, we kritischer  consumenten  
worden en onze eigen toekomst  gaan 
vormgeven.ò Ook transmediaal  
kunstenaar  Stephanie  Dinkins  ziet  de 
tekortkomingen  en gevaren van 
technologie.  Met AI-projecten  als de 
androïde  robot BINA48 en Not The Only 
One onderzoekt  zij  mogelijke  relaties  

tussen  robots  en mensen, in  relatie  tot  
de representatie  van de zwarte 
ervaring.  Zo kun  je een gesprek voeren 
met  haar  sculpturale  AI-kunstwerk  Not 
The Only One, een chatbot  gebaseerd op 
drie  generaties  aan ervaring  van een 
familie  van kleur. Volgens Stephanie  
Dinkins  zijn  algoritmes  vaak 
racistisch.  Bestaande constructies,  
machtspatronen  en aannames  uit  het  
verleden worden in  de toekomst  
geprojecteerd.  Door het  gebrek aan 
kennis  over hoe algor itmes  werken, 
gecombineerd  met  de enorme invloed  
die zij  hebben, vormen  zij  een reëel 
gevaar. Waar vroeger de overheid  de 
macht  had, verplaatst  deze zich in  
toenemende  mate  naar  AI. ñWe zijn  ons 
niet  genoeg bewust  van hun  invloed  en 
reguleren  niet  genoeg.ò Met haar  werk 
wil  ze andere data  toevoegen, om zo 
een betere afspiegeling  van de 
samenleving  te krijgen.  
 
De narratieven  rond nieuwe 
technologieën  worden nog steeds in  
hoge mate  gestuurd  door de bedrijven  
en instituten  die de technologieën  
ontwikkelen  en lanceren, met  als doel 
om geld te verdienen. Vervolgens 
verovert  een technologie  de 
samenleving  stormenderhand,  en 
lopen we achter  de feiten  aan. Zowel 
Liam als Stephanie  zijn  geïnteresseerd  
in  het  ×verborgenØ, minder  fraaie  
gezicht  van technologie,  buiten  het  
dominante,  overwegend positieve  
beeld dat  gecreëerd wordt  door de 
bedrijven  die de technologieën  
ontwikkelen,  en vragen zich: hoe 
kunnen  we er tegenin  bewegen? Voor 
de naar  meer denkvoer  hongerende 
luisteraar  heeft  moderator  Dan 
Hassler-Forest ter  afs luiting  twee 
relevante  boekentips:  Radical Technology 



 

 

van Adam Greenfield, over de 
verregaande invloed  van technologie  
op onze levens en manieren  om de 
controle  terug  te krijgen,  en Race after 
Technology van Ruha Benjamin,  over de 
manieren  waarop de data  die we 
gebruiken  geworteld  zijn  in  een 
geschiedenis  van racisme.  

Met: Liam Young (architect, designer, 
verhalenverteller) &  Stephanie Dinkins 
(kunstenaar). Moderator: Dan Hassler-
Forest.

Afbeelding: Agents of Change  
 

 
Het Utrechtse  kunstcollectief  
Telemagic onderzoekt  hoe algoritmes  
en kunst  kunnen  samenkomen.  Samen 
met  Valentin  Vogelman van de 
Universiteit  van Amsterdam  

ontwikkelden  zij  een zelflerend  
algoritme  genaamd  vNine, dat  zowel 
als dirigent,  muzikant  als instrument  
fungeert.  Volgens Cyanne van den 
Houten van Telemagic is  AI enorm  
creatief  en kan het  veel nieuwe ideeën 
brengen, maar  het heeft  zeker hulp  en 
ondersteuning  nodig. ñ(Luisterbare)  AI-
muziek  is  vrijwel  altijd  een 
samenwerking  tussen  mens  en AI. De 
AI kan het  niet  helemaal  zelf.ò Valentin  
Vogelman sluit  zich  aan bij  Cyanne, als 
het  gaat  om de esthetiek:  ñAI-muziek  is  
esthetisc h, maar  verschilt  significant  
van menselijke  muziek.  We houden  van 
simplicity , maar  wel van offset simplicity . 
De muziek  die we fijn  vinden  is  net  niet  
perfect. Anders wordt  het  al snel 
repetitieve  liftmuziek."  AI heeft  geen 
menselijke  ervaringen  als bron, maar  
slechts  de muziek.  Dit  levert  een 



 

 

nieuwe esthetiek  op, die wij  als 
mensen  vervolgens weer interpreteren,  
gebaseerd op onze emoties  en 
ervaringen.  
 
Ook het  VPRO Medialab  houdt  zich  
bezig met  nieuwe vormen  van 
storytelling,  en deden in  het  kader  
daarvan mee aan het  AI Song Contest, 
een soort  songfestival  voor AI. Voor 
deze competitie  gebruikten  ze talloze  
databases  om muziek  en lyrics  te 
vinden. AI hielp  met  het  maken  van een 
videoclip,  het  genereren van een artiest  
gebaseerd op Willie  Wartaal,  het  
maken van een stage design  en het   
bedenken van een performance,  
compleet  met  danspasjes.  Het levert  
een unieke  vorm  van regisseren  op: je 
geeft de AI globale instructies  en krijgt   
heel veel resultaten  terug. Vervolgens 
bouw je daar weer mee verder. Je moet  
als maker  de controle  dus  een beetje 
loslaten.  

Over de toekomst,  en de angst  voor AI, 
relativeert  Annelies Termeer van VPRO 
Medialab  dat  AI niet  de banen van 
artiesten  zullen  stelen. Het is  een tool, 
geen nieuwe kunstenaar.  Daarin  heeft  
Annelies een medest ander  in  collega 
Hannes Andersson:  
 
ñAls een AI gaat  regisseren  krijg  je 
alleen  nog maar  Michael  Bay-films. ò  
 
Kortom, de menselijke  inbreng  blijft  
onmisbaar  bij  het  maken  van ×goedeØ 
muziek.  
 
Met: Cyanne van den Houten (Telemagic), 
Valentin Vogelman (UvA), Annelies Termeer, 
(VPRO) &  Chantalla Pleiter (Team Abbus). 
Moderator: Dan Hassler-Forest. 

 
Afbeelding: Algorithmic Aesthetics  
 



 

 

 
Volgens filmmaker  Ashar Medina  is  er 
genoeg talent,  maar  moet  men wel wat  
meer buiten  de eigen comfort  zone 
treden. ñIk denk dat  de instituten  
vooral gespitst  zijn  op nieuwe talenten  
op de gebruikelijke  plekken. Het is  een 
kwestie  om buite n de gebaande paden 
te gaan: bij  buurthuizen,  op scholen, op 
Instagram  en YouTube.ò Maar wie 
neemt  dan de taak  op zich  om deze 
makers  op te leiden, als ze niet  via 
bijvoorbeeld  de Nederlandse 
Filmacademie  binnenkomen?  Ashar 
ziet  daarin  ook een schone taak  voor 
andere makers  weggelegd.  
 
ñWe kunnen  gevestigde  makers  
koppelen  aan  nieuwe  makers.  En in  
het  samenstellen  van  teams  kunnen  
we mooie  verandering  brengen."   
 
Amira  Duynhouwer  ziet  niet  alleen 
voor, maar  vooral ook achter  de camera  
enorme kansen  voor beginnende  
makers  van kleur. ñAchter de schermen  
kun  je de drempels  verlagen en risicoØs 
nemen.ò Zou een diverse  crew dan ook 
een pluspunt  zijn  in  een aanvraag  bij  
het  Filmfonds?  Een interessante,  maar  
lastige  kwestie. Want wanneer is  een 
crew divers  en beantwoordt  deze aan 
de selectiecriteria?  
 

Over de rol  van het  Nederlands  
Filmfonds  is  Bero Beyer helder. ñWe 
zijn  onderdeel van het  probleem.ò Hij  
vervolgt:  ñMisschien  zitten  er in  ons 
instrumentarium  fouten,  die niks  te 
maken  hebben met  de artistieke  
kwalite it  van de aanvragen. Misschien  
moeten  er wel andere manieren  komen  
om financiering  aan te vragen, anders  
te pitchen.  Hebben we genoeg relevante  
expertise  in  huis  om aanvragen  te 
beoordelen?ò Het fonds  ziet  het  als zijn  
missie  om verantwoordelijkheid  te 
nemen. ñWe zijn  ons ervan bewust  dat  
we institutioneel  racistisch  zijn.  Dat is  
een basishouding.  Vervolgens kunnen  
we ons afvragen: wat  gaan we eraan 
doen?ò Een aanpassing  van de cash 
rebate zal in  ieder geval niet  de manier  
zijn  om grote, fundamentele  stappe n 
te nemen. Bero: ñDat is  een specifiek  op 
economische  gronden  gebaseerde 
regeling. Maar ook daar proberen  we 
aan de radertjes  te draaien. Er zijn  bij  
de automatische  regelingen  maar  
weinig  maatregelen  mogelijk,  maar  bij  
de selectieve  regelingen  kunnen  we 
daar wel wat  aan doen.ò 
Volgens Marina  Blok, hoofd  drama  bij  
de NTR, vindt  een omslag  
mondjesmaat  plaats  bij  deze omroep, 
bijvoorbeeld  in  het  
presentatorenbeleid.  ñMaar de 
drempelverlaging  voor regisseurs,  
scenaristen  dat  gaat  gewoon te traag.ò 
Volgens Marina  is  er een sterker  
middel  nodig:  ñIk denk dat  we in  deze 
tijd  een grote verantwoordelijkheid  en 
daadkracht  kunnen  laten  zien. 
Bijvoorbeeld  in  de vorm  van quota.ò 
Maar, tekent  Hadassah de Boer aan, 
sommige  makers  geven aan gewoon 
gewaardeerd te willen  worden om hun  
werk en niet  om hun  huidskleur.  
Volgens Amira  Duynhouwer  is  dit  een 
onterechte  angst. ñDan veronderstel  je 
dat  je afkomst  niets  te maken  heeft  
met  je makerschap.   



 

 

Dat zou betekenen dat  je voor spek en 
bonen meedoet. Nee, natuurlijk  worden 
de beste plannen  geselecteerd.ò Ashar 
sluit  zich  daarbij  aan, en haalt  het  
onderzoek van Jane Elliott  aan, die 
sinds  jaar  en dag experimenten  doet  
om te onderzoeken hoe racisme  
doorwerkt  in  sociale  verhoudingen.  
ñAls het  gaat  om afkomst  moeten  we 
eerst op dezelfde  lijn  komen. In de 
financiële  sector  zijn  de man -
vrouwverhoudingen  door quota  veel 
gelijker  geworden. Dat zorgt  voor een 
eerlijker  verhouding.ò Ook Bero is  niet  
gekant  tegen quota,  maar  geeft wel 
aan dat  het  telsysteem  een precaire  
kwestie  is. ñWe proberen nu de wijze 
van tellen  te bedenken waarop je je 
kunt  baseren. Als het  nodig  is, moeten  
we het  maar  doen. Maar ik  vind  het  een 
heel lastige.  Het principe  is  goed, maar  
de uitwerking  is  best  delicaat.  ñOm af 
te sluiten  geeft Bero aan dat  het  

toelaten  van makers  van kleur  tot  de 
industrie  positief  is  en niet  iets  dat  
moet  en lastig  is. Er moet  meer ruimte  
voor talent  zijn  om in  te stromen.  
Ondertussen  zijn  de risicoØs bij  het  
maken  van films  gigantisch.  Een 
omslag  in  het  denken is  noodzakelijk.   
 
ñWat  ik  graag  zou zien  is  dat  we veel 
ambitieuzer  zijn.  Wij  willen  dat  er 
producties  komen  met  makers  met  
een andere  achtergrond  of 
perspectief.  Dan moet  het  kunnen,  
mogen  falen.ò  
 
Met: Bero Beyer (directeur Nederlands 
Filmfonds), Marina Blok (hoofd drama NTR), 
Amira Duynhouwer (regisseur, scenarist), 
Ashar Medina (regisseur, scenarist). 
Moderator: Hadassah de Boer (presentator). 
 
 

 
 
 
 
 



 

 

Caty Borum  Chattoo  combineert  
activisme  en humor  in  haar  werk als 
directeur  van Center for  Media &  
Social Impact,  en co-founder  van het  
YeséAnd Laughter  Lab. Ze richt  zich  op 
hoe comedy nieuwe perspectieven  op 
maatschappe lijke  kwesties  kan 
bieden.  

ñComedy en social  justice  vragen  van 
ons om te denken  buiten  de status  
quo. Om ons een wereld  voor  te 
stellen,  niet  zoals  deze is,  maar  zou 
moeten  zijn.  Goede comedy,  het  
×waaromØ van de lach,  is  gebaseerd  op 
het  idee van ongeri jmdheid.  Social  
justice  zit  op dezelfde  manier  in  
elkaar.  Activisten  moeten  hoopvolle  
dromers  zijn,  om te geloven  dat  we 
geen genoegen hoeven te nemen  met  
die  belabberde  status  quo. Comedy 
werkt  ook zo: het  is  sociale  kritiek  op 
het  absurde,  maar  het  is  
tegelijkertijd  ook hoopvol  
optimisme."   

In haar  optiek  kan comedy werken om 
aandacht  voor moeilijke  onderwerpen  
te genereren. Het kan mensen  
overhalen en het  breekt  sociale  
barrières.  Kwesties rond moeilijke  
onderwerpen  zoals 
klimaatveranderingen  kunnen  saai  en 

technisch  zijn. Humor  maakt  deze 
onderwerpen  toegankelijker.  

Dit  verband  tussen  comedy en serieuze 
onderwerpen  als klimaatverandering  
wordt  onderschreven  door Sam 
Haygarth, scenarist  van de korte  film  
Extinction en voormalig  kernlid  van 
Extinction  Rebellion.  Voor hem is  er 
iets  inherent  komisch  in  activisme:  het  
archetype  in  een sitcom  streeft  naar  
iets  wat hij  nooit  gaat  bereiken. Bij  
klimaatactivisten  is  dat  een 
ecologische  utopie:  een perfect  
uitgangspunt  voor comedy. Extreme 
misstanden  zijn  geknipt  materiaal  
voor grappen. ñWe leven in  een wereld 
die steeds gekker  wordt. Wereldwijde  
ongelijkheid  bijvoorbeeld  is  extreem  
absurd. Dit  absurdisme  is  een perfect  
recept  voor comedy.ò Een maker  die dit  
adagium  al tien  jaar  in  de praktijk  
brengt  is  Franny Armstrong. Zij  
regisseerde invloedrijke  films  als The 
Age of Stupid en Pie Net Zero. Het 
rimpeleffect  van The Age of Stupid was 
enorm  en had grote 
beleidsveranderingen  tot  gevolg, zowel 
lokaal  als internationaal.  Volgens haar  
hebben we films  over 
klimaatverand ering  nodig,  zowel als 
hoofdonderwerp  als backdrop.  
Klimaatverandering  is  immers  het  
belangrijkste  onderwerp  van deze tijd.  

Tips voor andere makers?  Volgens Caty 
Borum  Chattoo gaat  het  erom jezelf  af 
te vragen: ñWat is  écht  taboe en 
grappig?  Begin bij  de humor  en dan 
pas bij  de wetenschap.ò Sam adviseert:  
ñOmring  jezelf  met  mensen  die de 
waarheid  willen  vertellen. En houd dat  
vast. Het is  moeilijk  om je werk te 
realiseren  en nog moeilijker  om het  op 
een ethische  manier  te doen. Je strijdt  
als schrijver  tegen een systeem  dat  
niet  wil  dat  je verhaal  verteld  wordt. Als 
maker  word je bijvoorbeeld  al snel 
benaderd  door fossiele  



 

 

brandstofbedrijven  die zich willen  
verbinden  aan jouw  kunst.  Dit  is  een 
vorm  van green washing. Sterk  blijven  
en volhouden,  dat  is  ontzet tend  
belangrijk.ò 
 

 

Met: Caty Borum Chattoo (Center for Media 
&  Social Impact), Franny Armstrong 
(regisseur van o.a. The Age of Stupid  en 
Pie Net Zero) en Sam Haygarth (scenarist 
van de korte film Extinction  en voormalig 
kernlid van Extinction Rebellion). 
Moderator: Margje de Koning (Movies that 
Matter

 
Afbeelding: Comedy in Green  
 
 

 

De Britse  regisseur  Simon  Evans stond  
net  op het  punt  om een lange speelfilm  
en een theaterstuk  te regisseren, toen 
de lockdown  startte.  Zijn  komische  
quara ntaine -serie Staged ging  in  juni  
2020 in  première  op BBC One. Twee 
topacteurs,  gespeeld door David 
Tennant en Michael  Sheen, zitten  door 
de lockdown  ineens zonder werk. Het 
toneelstuk  waar zij  beiden  in  zouden 
spelen is  on hold  gezet. Hun regisseur  - 
òeen nobody,ò aldus  Simon  Evans, vol 
zelfspot  gespeeld door hemzelf  - 
overtuigt  hen om de repetities  online  
voort  te zetten  via Zoom. Wat was het  
unique selling point bij  de BBC? ñWe 
wilden  de eersten zijn,  maar  dat  waren 
we niet. We deden er drie  weken over, 
maar anderen waren veel sneller. Het 
materiaal  van andere makers  was erg 






























































